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CIUTAT> Amposta lidera la reducció d’atur a les Terres de l’Ebre CIUTAT> El 2023, l’any de la sostenibilitat 
a Amposta CIUTAT> L’Ajuntament inverteix 77.000 euros en la construcció de 144 nínxols GENT> El 
Nadal d’Amposta recapta més d’11.000 euros a través d’activitats solidàries  ESPORTS> El CTETE tanca el 
2022 amb 257.000 euros d’ingressos

L’avinguda Santa Bàrbara entre la rotonda de la Castellania i la C-12, un tram del carrer Sebastià Arbó, 
alguns dels carrers annexos al carrer Sant Cristòfol, trams dels carrers Itàlia, Poble Nou i Mas de 
Barberans i el carrer d’entrada al polígon de Tosses són les diferents vies públiques que l’Ajuntament 
d’Amposta ha asfaltat els primers mesos de l’any. Ho ha fet dins de les actuacions d’asfaltat 
executades els darrers dotze mesos que sumen 650.000 euros. 

L’Hospital Comarcal ha adquirit un nou TAC d’última 
generació que redueix de manera important el temps 
d’exposició de radiacions del pacient. A més a més, també 
ha anunciat que recupera els parts, ampliant la unitat amb 
nous serveis enfocats en la humanització de l’atenció. 

Nou TAC i un renovat servei 
de parts, a l’Hospital Comarcal

650.000 euros d’asfaltat en 
menys d’un any
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Ajuntament d’Amposta 
977 700 057

Incidències 24 hores:
Tel. 977 702 712

Oficina de Turisme d’Amposta
Adreça: Av. Sant Jaume, 1 
Telèfon: 977 703 453
Fax: 977 702 324
Correu electrònic:
turisme@amposta.cat

Urgències
Tel. 112
Servei permanent les 24 h. Gratuït.
Urgències sanitàries, d’extinció 
d’incendis i salvaments, de seguretat 
ciutadana i de protecció civil

Mossos d’Esquadra 
Tel. 088. Gratuït.
També es pot trucar des d’una 
cabina telefònica sense introduir-hi 
diners

Guàrdia Civil 
Tel. 977 700 051

Policia local Amposta 
Tel. 977 700 114

Bombers
Tel. 085

Emergències mèdiques
Tel. 061 Servei permanent les 24 h. 
Gratuït.
Urgències sanitàries

CAP Amposta
Av. de Catalunya, 2
Tel.:977 702 890
Fax.:977 700 972
Atenció continuada: de 8 a 21 h (de 
dilluns a divendres)
Fora d’aquest horari atenció 
continuada: s’atendrà al CAE 
Amposta. Servei d’urgències del 
Montsià

Hospital Comarcal d’Amposta
C. Jacint Verdaguer, 11
Tel.:977 700 050
Fax.:977 708 294

Atenció Ciutadana
Tel. 012
Serveis i actuacions de la 
Generalitat de Catalunya. Temes 
d’interès ciutadà i de caràcter 
general 
Gestió telefònica de tràmits
Disponible les 24h del dia tots els 
dies de l’any 
Número de telèfon que cal marcar: 
des de Catalunya: 012. Fora de 
Catalunya: 902 400 012. Des de 
l’estranger: 00 34 902 400 012. 

Amposta Ràdio
Tel. 977 702 144 - 977 701 418

Hife 
902 119 814 ( 24 h) 
www.hife.es

Renfe 
905 551 844 
www.renfe.com

SEMPRE A MÀ

Amposta va tancar l’any 2022 
amb 1.097 aturats, una xifra 
que situa la ciutat com a líder 

la reducció d’atur a l’Ebre des del 2015 
i la tercera ciutat de més de 20.000 
habitants del Camp de Tarragona que 
més redueix l’atur, només per darrere 
de Vilaseca i Salou. I és que, des del 
desembre de 2015 fins a dia d’avui, la 
capital del Montsià ha reduït un 37,31% 
el nombre de persones registrades a 
l’atur. Si al desembre de 2015 Amposta 
tenia 1.750 persones aturades, el que 
representava un 22% de la població 
activa, a tancament de 2022 la xifra 
d’aturats s’ha situat en 1.097 persones, 
que representa un 11.9%.

Les xifres d’afiliació a la Seguretat 
Social també s’han situat a límits his-
tòrics, arribant als 9.500 afiliats, un 4% 
més que l’any anterior i un 30% més que 
al tancament del 2015.

L’alcalde, Adam Tomàs, ha volgut 
posar en valor l’esforç fet pel teixit 
econòmic de la ciutat, sense el qual no 
seria possible assolir aquestes xifres, i 
també ha refermat el suport de l’Àrea 

de polítiques d’ocupació i empresa de 
l’Ajuntament a seguir fent d’Amposta 
motor econòmic de la Comarca del 
Montsià i de reforç de l’economia 
ebrenca  

Amposta lidera la reducció 
d’atur a les Terres de l’Ebre
ATUR > La capital del Montsià tanca el 2022 amb poc més d’un miler 
d’aturats, reduint l’atur en 650 persones en els últims 8 anys

Ciutat

McDonald’s obre portes a Amposta  
ESTABLIMENTS > Està ubicat a l’accés a la ciutat per l’avinguda de la Ràpita

McDonald’s va obrir dimecres 14 
de desembre un establiment a 
Amposta (Montsià), de la mà 

de Manuel Alguacil, que és franquiciat 
d’aquesta cadena de menjar ràpid des del 
2009. El nou establiment a Amposta està 
ubicat a l’avinguda de la Ràpita, 216, i 
és el 16è restaurant de la companyia a 
la província de Tarragona. Compta amb 
quioscos digitals, servei a taula, espai 
McCafè i disposa de McAuto amb un 
sistema on es poden fer dues comandes 
alhora. L’oferta es complementa amb un 
Play Place, una zona de jocs perquè els 
infants es diverteixin durant la seua visita 
al restaurant i, a més, té de dos punts de 
recàrrega per a vehicles elèctrics.

Segons va detallar durant la inaugu-
ració l’alcalde, Adam Tomàs, “que obrin 
nous negocis a la nostra ciutat és sempre 
una bona notícia. I ho és no només per 
la creació de nous llocs de treball que 
representa, sinó també per la capacitat 
d’atracció de persones de fora de la nostra 

ciutat que visitaran Amposta per anar a 
McDonald’s i que també compraran als 
seus comerços”.

L’establiment compta amb una super-
fície de 340 metres quadrats distribuïts 
entre el menjador i la terrassa i ofereix 
capacitat per a 113 i 98 places respec-
tivament. Aquesta obertura donarà un 
impuls a l’ocupació local amb la creació 
de 35 llocs de treball.

McDonald’s va escollir el lloc a través 
d’un estudi utilitzant Big Data, el qual 
va confirmar que la ubicació de l’esta-
bliment era estratègica. El Big Data va 
creuar un conjunt de dades, en aquest 
cas, l’afluència de gent que té la zona, el 
nombre d’habitants, les rendes familiars, 
les dades d’ocupació i atur, entre altres. 
Amb tot, la multinacional va escollir 
Amposta 
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Amposta declara el 2023 any de la 
sostenibilitat
AMPOSTA CIUTAT SOSTENIBLE > Sota l’eslògan Un present responsable per un futur sostenible, es 
dedicarà cada mes a difondre una temàtica ambiental

La necessitat de protegir la bio-
diversitat, la gestió eficient dels 
recursos hídrics, una alimentació 

sostenible, un turisme sostenible, 
l’eficiència energètica o la prevenció 
de residus són només alguns dels 
eixos temàtics sobre la protecció del 
medi ambient i la sostenibilitat que 
prendran protagonisme a Amposta 
durant el 2023. Serà dins el projecte 
Amposta Ciutat Sostenible 2023, que 
cada mes farà accions per difondre una 
temàtica ambiental i conscienciar a la 

ciutadania sobre accions a dur a terme 
per revertir la situació.

Com a tret de sortida del projecte, 
el ple del mes de gener de dilluns 30 
va aprovar per unanimitat el manifest 
que declara que el 2023 serà l’any de la 
sostenibilitat a la capital del Montsià. 
“Tal i com recull el manifest, Amposta 
Ciutat Sostenible és un projecte que 
impulsa l’Ajuntament, com a institució 
que exerceix de facilitadora, però que 
vol sumar la complicitat d’entitats i ciu-
tadania, perquè es tracta d’un projecte 

transversal de ciutat i per això també 
comptarà amb el treball de totes les 
àrees del consistori implicades”, diu 
la regidora de Polítiques Ambientals, 
Núria Marco.

L’alcalde, Adam Tomàs, recorda 
que Amposta és l’únic municipi de 
les Terres de l’Ebre adherit a l’Acord 
nacional per a l’Agenda 2030 de la 
Generalitat de Catalunya. “Com a 
administració local, els Objectius de 
Desenvolupament Sostenible estan in-
terioritzats en tots els nostres projectes 

i els treballem de forma transversal”, 
diu l’alcalde, “perquè creiem que la 
sostenibilitat, entesa en el seu sentit 
més ampli ha de formar part de totes 
les polítiques públiques” 

Durant tot el 2023 i distribuïdes 
mensualment, l’Ajuntament impulsarà 
activitats i accions, amb col·laboració 
amb espais com la Biblioteca Comar-
cal Sebastià J. Arbó, el Museu de les 
Terres de l’Ebre o el Casal Cívic de 
Gent Gran, centrades en les temàtiques 
següents:  

12 mesos, 12 temàtiques
•  El Delta de l’Ebre: protegir i salvaguardar el patrimoni cultural i natural
•  Els ODS i l’aigua i la gestió sostenible: eficiència hídrica
•  Alimentació sostenible: la lluita contra el malbaratament alimentari
•  La biodiversitat: preservació del planeta i protecció de les espècies
•  Turisme sostenible: l’impacte del turisme sobre el medi ambient i la cultura 

local 
• Economia circular: model de producció i consum que impliqui fer ús dels 

recursos amb més eficàcia

•  Canvi climàtic i acció pel clima: els seus efectes
•  Mobilitat sostenible: reptes ambientals i socials de la mobilitat urbana
•  Eficiència energètica: tipus d’energia i impactes ambientals
•  Residus: gestió i minimització de la generació de residus
•  Educació ambiental: educació per a la sostenibilitat com a eina imprescindible 

per capacitar i empoderar la ciutadania

El ple sol·licita a l’empresa que ha guanyat la licitació 
de l’embarcació ecològica tota la documentació
PLE MUNICIPAL > És el pas previ a l’adjudicació definitiva d’aquesta embarcació inclosa dins el 
projecte Pla de sostenibilitat turística d’Amposta

El ple ordinari de gener va aprovar sol-
licitar la documentació necessària a 
l’empresa que ha guanyat el concurs 

de subministrament d’una embarcació 
ecològica per fer turisme fluvial per l’Ebre. 
Aquest és el pas previ a la formalització de 
l’adjudicació. Així, els grups d’Esquerra 
d’Amposta, el PSC, Independentistes 
d’Amposta i la regidora no adscrita van 
donar suport a aquest tràmit preceptiu, 
mentre que Som Amposta s’hi va abstenir. 
“Per la quantitat de l’adjudicació, tot el 
tràmit administratiu ha de ser aprovat 
per ple”, recordava l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs.

La compra d’aquesta embarcació, amb 
una inversió de més de 900.000 euros i 
adjudicada provisionalment a l’empresa 
Metaltec Naval, forma part del projecte 
Pla de sostenibilitat turística d’Amposta 

pel qual l’Ajuntament d’Amposta va rebre 
ha rebut dos milions d’euros dels Fons 
Europeus Next Generation dels Plans de 
Sostenibilitat turística en destí en la seva 
primera convocatòria. “Aquest projecte, 
que recordem que inclou la compra de 
l’embarcació, la restauració de les cases 
del Castell per convertir-les en un res-
taurant de restauració i altres actuacions 
vinculades amb el turisme sostenible a 
la façana fluvial va ser un dels més ben 
valorats de tot l’Estat espanyol”, recorda 
l’alcalde, tot posant èmfasi amb el fet que 
“els dos milions d’euros d’aquest projecte 
només poden ser per aquest projecte i si 
no l’haguéssim presentat així, aquests 
diners no haurien arribat a Amposta”.  
Segons avança l’alcalde, si tots els tràmits 
van sobre allò previst, l’embarcació podria 
arribar a la primavera a Amposta.

El ple també va aprovar, en aquest 
cas per unanimitat, el conveni entre la 
Diputació de Tarragona i els ajuntament 
d’Amposta, Roquetes, Tortosa i la Ràpita 
per al desplegament d’un altre dels pro-
jectes finançats amb Fons Europeus Next 
Generation que tindran impacte sobre 
Amposta. En concret, per a les fases de 
projectes i d’execució de l’extensió de la 

Via Verda de la Vall de Zafan.

MOCIÓ DEL PSC

En el bloc de mocions, el ple de gener 
només en va debatre una: la del PSC sobre 
la implantació d’estudis de Medicina a les 
Terres de l’Ebre. Tots els grups municipals 
li van donar suport 
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La reordenació de l’atenció sanità-
ria realitzada pel departament de 
Salut per gestionar la pandèmia 

del coronavirus al març del 2020 va 
paralitzar el servei de parts de l’Hos-
pital Comarcal d’Amposta, que van 
ser traslladats a la Clínica Terres de 
l’Ebre. Ara, l’Hospital està ja preparat 
per recuperar aquest servei amb totes 
les garanties i fer possible que aquelles 
famílies que vulguin que els fills i filles 
neixin a Amposta puguin fer-ho. La 
voluntat és començar a fer servei de 
parts aquest mes de febrer.

“Els bons resultats econòmics que 
hem tingut a l’Hospital aquest últim 
any ens han permès poder posar sobre 
la taula la recuperació d’aquest servei 
i anar més enllà creant una unitat de 
ginecologia i obstetrícia enfocada en 
la humanització de l’atenció, tant a la 
dona com al nadó”, assenyala l’alcalde i 

president del Consell d’Administració, 
Adam Tomàs, tot afegint que, a més, 
es cobrirà amb servei de 24 hores 
per a possibles eventualitats. D’altra 
banda, l’alcalde també explica que s’ha 
arribat un acord amb l’Institut Mèdic 
d’Amposta per a la Dona (IMAD) 
per a traslladar els parts que atenen de 
manera privada de pacients d’Amposta 
a l’Hospital. “A més a més, també re-
alitzaran les intervencions de cirurgia 
ginecològica a l’Hospital Comarcal 
d’Amposta”, diu Tomàs.

UN PAS MÉS ENLLÀ

Però la recuperació del servei de 
parts de l’Hospital Comarcal vol anar 
un pas més enllà. “No es tracta només 
d’atendre parts”, assenyala Tomàs, “es 
tracta d’humanitzar l’atenció i donar 
serveis complementaris tant a la dona 

com al nadó”. Aquest projecte donarà 
cabuda a totes les necessitats de la dona, 
garantint la seguretat mèdica i assisten-
cial així com també un acompanyament 
profund a tot el que comporta aquest 
procés de canvi a nivell psicològic i 
emocional. Avui en dia sabem, en base 
a l’evidència científica i la psicologia 
perinatal de la importància de cuidar 
aquest més enllà de la ciència.

Així, l’Hospital s’alinearà amb el 
projecte Vincles, el programa de cri-
ança dirigit a famílies amb infants i a 
embarassades del Servei d’Intervenció 
Socioeducatiu 03 (SIS03) i la Biblio-
teca Sebastià J. Arbó, de l’Ajuntament 
d’Amposta. Per fer-ho possible l’HCA 
vol introduir figures professionals 
servei de la dona acompanyant-la i 
sostenint-la en totes les necessitats: 
emocionals, psicològiques les incer-
teses, les pors, les expectatives… A 

través de la creació d’espais grupals i 
de suport individualitzat des del minut 
1 de l’embaràs, el naixement i durant 
el postpart. “El treball interdiscipli-
nari serà clau per generar sinergies 
entre els professionals assistencials i 
la resta de professionals”, diuen des de 
l’Hospital. Així, l’Hospital disposarà de 
professionals que facin, entre d’altres, 
servei d’assessorament en alletament, 
assessorament d’hàbits saludables per 
a embarassades, amb la promoció de 
l’exercici físic o classes de ioga per a 
embarassades, entre d’altres.

D’altra banda, l’Hospital també 
adaptarà un espai específic per a les 
embarassades i els nounats, per donar 
més caliu a la seva estada a l’Hospital 
i “s’humanitzaran al màxim els parts, 
amb aspectes com el pell amb pell o que 
la parella estigui present en el moment 
d’una cesària”, afegeix l’alcalde  

L’Hospital Comarcal d’Amposta 
recupera i amplia el servei de parts
SALUT > L’àrea ginecològica i obstètrica treballarà enfocada en la humanització de l’atenció

Ciutat

L’Hospital Comarcal d’Amposta compra un TAC de darrera generació

L’Hospital Comarcal d’Amposta 
va adquirir, a finals del 2022, un 
nou TAC de darrera generació que 
redueix a una tercera part l’impacte 
de l’exposició a radiacions sobre els 
usuaris. Així, el nou TAC, que han 
presentat aquesta matí a la premsa, 
millora el diagnòstic per a accidents 
vasculars cerebrals (Codi Ictus), per-
met imatges cardíaques avançades i 
la realització de cos sencer de forma 
ràpida en casos politraumàtics. El nou 
equipament suposarà una inversió de 
408.000 euros finançats íntegrament 
pel pla d’inversions en equips d’alta 
tecnologia de sistema nacional de salut 
(pla INVEAT).

El nou aparell millora el temps de 
resposta donada la rapidesa en realit-

zar la prova respecte a l’aparell anterior 
i facilita la tasca del professionals 
del servei de radiologia El nou TAC 
forma part del capítol d’inversions 
que darrerament ha fet l’HCA en 
renovació tecnològica per donar el 
millor servei a les més de 100.000 
persones que anualment passen  per 
aquest centre sanitari  de la comarca 
del Montsià. Així ho ha destacat 
l’alcalde d’Amposta i president del 
Consell d’Administració de l’Hospi-
tal, Adam Tomàs, qui ha posat èmfasi 
amb que “els bons resultats econòmics 
de l’Hospital permeten  fer inversions 
per millorar el servei a la ciutadania”.

Des de la direcció  del centre també 
s’ha destacat que els resultats econò-
mics tancarà al 2022  per damunt del 

previst donat l’increment d’activitats 
que augmentarà els recursos dels que 
s’han disposat en prop d’un milió 

d’euros. El pressupost d’aquest any 
2023 estarà pel damunt del 24 milions 
d’euros  
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L’OME rep una subvenció de 
15.000€ de la Generalitat
EDUCACIÓ > Creada l’any 2005, el curs 21-22 l’Oficina Municipal 
d’Escolarització va atendre un total de 181 peticions d’escolarització en 

La Generalitat de Catalunya ha 
finançat amb 15.000 euros l’Ofi-
cina Municipal d’Escolarització 

(OME) d’Amposta, una ajuda que 
permetrà millorar el servei d’acom-
panyament i suport que es dona des 
d’aquesta oficina a les famílies de la 
ciutat en temes d’orientació educativa. 
La subvenció només s’ha donat a dues 
OME de les Terres de l’Ebre, la d’Am-
posta i la de Deletebre, de nova creació.

En funcionament des de l’any 2005 
amb l’objectiu d’apropar el servei d’aten-
ció i orientació educativa a les famílies 
de la ciutat, l’OME d’Amposta ha estat 
durant prop de disset anys l’única de les 
Terres de l’Ebre. Actualment només 
existeix la d’Amposta i la de Deltebre, 
creada aquest curs. “Som una ciutat 

referència a totes les Terres de l’Ebre”, 
diu la regidora d’Educació, Núria Marco, 
“durant 17 hem anys hem sigut l’únic 
municipi del territori d’oferir aquest ser-
vei d’assessorament i acompanyament 
a les famílies a l’hora d’escollir centre 
educatiu o de garantir la igualtat d’accés 
a l’educació de tothom”.

Durant el curs 21-22, a l’OME 
d’Amposta es van atendre un total de 181 
peticions d’escolarització en matrícula 
viva: 38 a educació infantil, 64 a educació 
primària i 79 a educació secundària. 
També en període de preinscripció i 
matrícula per al 22-23, a l’OME i en 
coordinació amb els Serveis Socials de 
l’Ajuntament, es va fer l’acompanyament 
a una trentena de famílies en situació 
vulnerable per garantir la igualtat d’accés 

dels seus fills i filles a l’educació.
L’OME es troba ubicada a la se-

gona planta de l’edifici administratiu 
de l’Ajuntament. Les seves funcions 
són acompanyar i donar suport a les 
famílies en el procediment d’admissió, 
proporcionar informació sobre l’oferta 
educativa dels centres educatius ubicats 
a Amposta, rebre i tramitar sol·licituds 
d’admissió als centres del municipi, 
coordinar jornades de portes obertes 
dels centres educatius, entre altres. En el 
marc del Fòrum Jove d’Amposta 2022, 
des de l’OME es va organitzar la xerrada 
“Els itineraris formatius del meu voltant. 
Què puc estudiar?”, adreçada a alumnat 
i a famílies, per donar-los a conèixer 
les diverses opcions educatives que té 
l’alumnat d’Amposta per formar-se 

Els 14 habitatges socials del carrer 
Muntells tindran plaques solars  
HABITATGE > L’actuació s’emmarca dins el conveni de col·laboració entre 
Fundació Naturgy i Fundació Hàbitat3

Els 14 habitatges socials de la Fun-
dació Hàbitat3 al carrer Muntells, 
gestionats en col·laboració amb 

l’Ajuntament d’Amposta, tindran 
plaques solars fotovoltaiques. Així ho 
recull el conveni de col·laboració entre 
Fundació Hàbitat3 i Fundació Naturgy 
per implementar millores d’eficiència 
energètica a les llars de famílies vul-
nerables, que han renovat per cinquè 
any. Així, Fundació Naturgy instal·larà 
plaques fotovoltaiques en l’edifici del 
carrer Muntells que gestiona Funda-
ció Hàbitat3 i on viuen 14 famílies 
d’Amposta en situació de vulnerabilitat. 
La instal·lació, de 17 kW de potència 
i una producció anual estimada de 
22.800 kWh, donarà servei a tots els 
habitatges, que veuran reduïda la factura 
energètica per la implantació d’aquest 
sistema d’autoconsum.

Els 14 habitatges, situats en un edifici 
del carrer Muntells, estan destinats al 
lloguer social de persones proposades 
pels serveis socials de l’Ajuntament 
d’Amposta, un procés que alhora es 

canalitza mitjançant la col·laboració 
que manté l’Ajuntament d’Amposta i 
la Fundació Hàbitat3 a l’àmbit de les 
polítiques i els programes socials d’ha-
bitatge. “Amb la instal·lació d’aquestes 
plaques fotovoltaiques fem un pas 
més en el projecte d’habitatge públic 
d’Amposta”, diu l’alcalde, Adam Tomàs, 
“perquè ens permetrà que les famílies 
usuàries d’aquests habitatges, que en 
aquest cas del carrer Muntells són 
vulnerables, puguin veure com una de 
les despeses més elevades de l’habitatge 
es rebaixa gràcies a aquesta inversió”.

HABITATGE SOCIAL A 
AMPOSTA

Actualment Amposta té un parc 
d’habitatge públic de més de 170 pisos, 
una xifra que representa un 1,6% del 
parc total d’habitatges. D’aquests, una 
seixantena els gestiona directament 
l’Ajuntament, a través de convenis 
amb Fundació Habitat3, amb l’Agèn-
cia Catalana de l’Habitatge i amb els 

Sareb. Serveis Socials de l’Ajuntament 
es l’encarregada de fer la selecció de 
les famílies, així com també en fa el 
seu seguiment social. La resta són de 
l’Agència de l’Habitatge de Catalunya.  
“Creiem que és un model d’èxit”, diu 
l’alcalde, “al 2015 no hi havia parc 
d’habitatge públic i, encara que un 
1,6% pugui semblar molt poc, estem per 
sobre del que hi ha al conjunt de l’Estat 
espanyol”. “Seguirem fent polítiques 
d’accés a l’habitatge i treballant amb tots 
els agents que ens puguin garantir que 
tothom té dret a un habitatge digne”, 
clou l’alcalde 

L’Ajuntament 
atorga prop de 
40.000 euros a 
les AFES per a la 
socialització dels 
llibres
EDUCACIÓ > Creada l’any 
2005, el curs 21-22 l’Oficina 
Municipal d’Escolarització va 
atendre un total de 181 peticions 
d’escolarització en matrícula viva

La Junta de Govern Local del 28 de 
desembre va aprovar l’atorgament 
de prop de 40.000 euros a les 

AMPES i AFES dels centres públics 
d’educació infantil i primària per al 
desenvolupament de programes de 
socialització de llibres i material per 
al curs 2022-2023.

“És el segon any que les convoquem 
i són fruit del nostre compromís per a 
fomentar la sostenibilitat i el consum 
responsable en els centres educatius 
i entre les famílies de l’alumnat 
mitjançant la reutilització de llibres 
i material, a més de facilitar l’accés 
a l’educació a tot l’alumnat i garantir 
l’equitat, reduint la despesa econòmica 
que les famílies han d’assumir a l’inici 
del curs escolar”, assenyala l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs. Tomàs 
també afegeix que “les subvencions per 
a la socialització de llibres i material 
pedagògics per a les AFA es va crear 
el 2021 i pretenen invertir 160.000€ 
en 4 anys, dintre el pla de govern 
d’Esquerra”.

Aquesta subvenció se suma a les 
altres 2 convocatòries destinades a 
centres i AFA, amb un total de 80.000 
€ anuals, duplicant així l’import en 
subvencions a centres i AFA respecte 
l’inici del mandat i complint amb 
la mesura 65 del PAM (Pla d’Acció 
Municipal d’Ampliació del suport 
als centres educatius i AMPES). 
Així, en la mateixa Junta de Govern, 
l’Ajuntament va atorgar prop de 
20.000 euros per a deu Associacions de 
familiars d’alumnes per a la realització 
de programes i activitats per al curs 
2022/23 
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L’Ajuntament executa prop de 
650.000 euros d’asfaltat
OBRES > Entre desembre i gener s’ha renovat l’asfalt de diferents punts de la ciutat

L’avinguda Santa Bàrbara entre la 
rotonda de la Castellania i la C-12, 
un tram del carrer Sebastià Arbó, 

alguns dels carrers annexos al carrer 
Sant Cristòfol, trams dels carrers Itàlia, 
Poble Nou i Mas de Barberans i el carrer 
d’entrada al polígon de Tosses són les 
diferents vies públiques que l’Ajunta-
ment d’Amposta està asfaltant aquestes 
darreres setmanes. Ho ha fet dins de les 
actuacions d’asfaltat que ha executat en 
els darrers dotze mesos i que sumen un 
total de prop de 650.000 euros.

La millora del ferm d’aquestes 
vies arriba, tal i com recorda l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs, després de 
la millora dels serveis de clavegueram 
i aigua potable de sota. “Com sempre 
hem defensat, la renovació de l’asfalt es 
fa sempre que ens assegurem que els plu-
vials, clavegueram i aigua potable de sota 
està bé, sigui perquè ja l’hem substituït 
prèviament, o sigui perquè encara té una 
vida útil llarga”, diu l’alcalde. “Sabem que 
és un model més lent, però garanteix que 
la renovació de la vida pública pugui durar 
més anys i forma part d’un pla establert 
de millora d’infraestructures després de 
molts anys de manca de manteniment”.

Des del 2019, l’Ajuntament d’Ampos-
ta ha executat gairebé 5 milions d’euros 
en obres de millora de la via pública, 
“una dada històrica quant a inversió de 
l’espai públic de la ciutat”, rebla Tomàs 

L’Ajuntament inverteix 77.000 euros en la 
construcció de 144 nínxols
OBRES> Aquesta ampliació permetrà fer reparació dels nínxols en mal estat després de dècades 
sense manteniment

Una gran grua va estar la segona 
quinzena de gener fent treballs al 
cementiri municipal per descarre-

gar els mòduls de formigó que permetran 
construir els nous nínxols. Una inversió de 
77.000 euros permetrà disposar de 144 
nous nínxols ampliar l’espai disponible 
al cementeri. Un espai que, tal i com re-
corda l’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs, 
“permetrà seguir plantejant la reparació 
dels columbaris en mal estat que hi ha al 
cementiri, resultat de les dècades sense cap 

tipus de manteniment, i que han provocat 
filtracions d’aigua i esfondraments”. “Par-
lem amb les famílies per traslladar les restes 
dels difunts als nous nínxols i així poder 
plantejar la rehabilitació d’aquests nínxols 
antics”, afegeix Tomàs.

Aquesta ampliació serà compatible amb 
la reforma integral i ampliació del cementiri 
amb la qual està treballant l’Ajuntament 
d’Amposta, que es traurà a licitació jun-
tament amb la gestió i manteniment del 
servei d’aquest espai municipal 
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El ple aprova uns premis 
per a fomentar l’ecodisseny 
i l’economia circular 

Crear sinergies entre estudiants i el 
FabLab Terres de l’Ebre. Aquest 
és un dels principals objectius dels 

Premis Remsa Memorial d’Innovació en 
economia circular i ecodisseny Terres de 
l’Ebre que va aprovar el ple ordinari de 
gener. Els premis són fruit de la col·labo-
ració amb l’empresa Remsa i “forma part 
de la voluntat de l’Ajuntament d’Am-
posta d’establir relacions amb aquelles 
empreses privades que vulguin desplegar 
la seva responsabilitat social corporativa”, 
ha explicat l’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomàs, qui agraeix a l’empresa aquesta 
aposta per crear aquests premis que volen 
afavorir la innovació i l’economia circular 
entre els i les joves del territori.

Dirigits a estudiants de segon de 
Batxillerat, Cicles Formatius, Estudis 
Universitaris i Màsters de qualsevol cen-
tre formatiu de les quatre comarques de 
les Terres de l’Ebre que podran presentar 
de manera individual els seus treballs 
d’innovació que promoguin l’acceleració 

cap a una economia circular i alineats 
amb estratègies d’ecodisseny. Exemples 
d’aquest àmbit són l’ecodisseny de nous 
productes, nous models de negoci que 
afavoreixin l’eficiència dels recursos o la 
seva reutilització, així com la remanu-
factura de productes.

Dotats amb 1.500 euros de beca 
formativa per part de l’empresa Remsa 
(1.500 euros que s’hauran de d’utilitzar 

per a matrícula i desplaçament), “els 
premis estan alineats també amb els Ob-
jectius de Desenvolupament Sostenible 
(ODS) de l’Ajuntament d’Amposta”, 
afegeix l’alcalde. Així, el jurat valorarà 
aspectes com la rellevància ambiental 
del projecte dins el territori, els aspectes 
econòmics i socials dins del territori o 
la cadena de valor del projecte, entre 
d’altres 

FABLAB > Els premis Remsa Memorial d’innovació en economia circular i 
ecodisseny són patrocinats per l’empresa Remsa

La campanya d’informació de 
Cuidem Amposta sobre el servei 
de trastos vells i deixalleria de 

les setmanes de Nadal atén unes 350 
persones. Així, els agents ambientals 
de Cuidem Amposta es van desplaçar 
a diferents punts de la ciutat per donar 
informació sobre aquests dos serveis i 
també donar un paquet de bosses per a 
la recollida d’orgànica.

Des del 20 de desembre i fins el 5 de 
gener, la carpa de Cuidem Amposta es 
va instal·lar en dimarts al matí a la plaça 
Cecília Carvallo, en dimecres tarda a 
l’avinguda de la Ràpita i en dijous matí a 
la plaça Ramon Berenguer IV. En total, 
va ser nou jornades d’atenció, durant 
les quals es va atendre a 350 persones 
per resoldre dubtes com l’horari de la 
deixalleria o com demanar el servei 

de recollida de trastos vells a domicili. 
“Aquestes campanyes d’atenció al 
carrer ens permeten donar informació 
directament a la ciutadania de serveis 
que potser no són del tot coneguts i que 
si són utilitzats de manera correcta ens 
permetran fer una gestió més eficient 
dels residus de la nostra ciutat”, assenyala 
la regidora de Polítiques Ambientals, 

Núria Marco.
Aquesta acció de conscienciació a 

peu de carrer en la gestió dels residus 
se suma a altres accions que la marca 
Cuidem Amposta ha realitzat els darrers 
anys per afavorir el reciclatge (com la 
acció a xarxes, mitjans i peu de carrer 
+Orgànica-Resta), les de civisme en l’ús 
de contenidors, la de reciclatge de roba 

Cuidem Amposta atén els dubtes de 350 
persones durant la campanya de Nadal
CUIDEM AMPOSTA > Els agents ambientals han estat a peu de carrer donant informació 
sobre el servei de trastos vells i la deixalleria

L’Ajuntament 
contracta sis 
persones de 
neteja viària 
per mitjà de la 
Diputació
CUIDEM AMPOSTA > Faran 
neteja dels carres i espais públics 
amb carret per fer neteja manual 

L ’Ajuntament d’Amposta ha con-
tractat a sis persones aturades  
a través de la subvenció que li 

atorga la Diputació de Tarragona dins 
del programa de “Foment de l’ocupació 
local del Camp de Tarragona, les Terres 
de l’Ebre i el Baix Penedès”. Aquestes 
persones tindran un contracte de sis 
mesos a jornada complerta i treballaran 
per a millorar la neteja viària i el con-
dicionament d’espais públics i l’entorn 
de la ciutat d’Amposta. A la vegada 
que contribuiran a la conscienciació 
ciutadana per mantenir neta la ciutat 
i els seus espais naturals. L’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs, que va donar 
la benvinguda a l’Ajuntament a les sis 
persones dilluns 10 de gener, va destacar 
que faran neteja amb carret i escombra. 
“Som conscients que la neteja només 
amb màquines no és eficient en moltes 
zones de la ciutat, sobretot en aquelles 
de baixa freqüència, i amb aquestes sis 
persones volem intensificar-la perquè 
la ciutat estigui més neta “, ha afegit, 
“i esperem col•laboració ciutadana per 
a mantenir-la així” 

Dos nous solars 
buits convertits 
temporalment en 
pàrquings 

L ’Ajuntament d ’Amposta ur-
banitza dos solars buits cedits 
temporalment per propietaris 

privats per utilitzar com a  zones d’apar-
caments provisionals. Aquestes accions 
permeten millorar espais degradats i 
complementar estacionaments.

Estan ubicats al passeig Canal, amb 
més d’una quinzena d’aparcaments i al 
carrer Gran Capità, amb una desena 
d’aparcaments.

L’alcalde, Adam Tomàs, explica:  
“Són dos solars privats que de manera 
temporal ens permeten oferir aparca-
ments a la zona de l’Hospital i a l’eix 
comercial” 
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L ’Ajuntament d’Amposta, a través 
de la seua àrea de Desenvolu-
pament Social i Econòmic i en 

el marc del programa Treball a les 7 
Comarques, ha impartit un curs de 
Capacitació bàsica per a la construcció. 
Una formació que han seguit vuit per-
sones aturades i que s’ha desenvolupat 
a les dependències de Lo Sindicat i 
en espais públics d’Amposta, on s’han 
realitzat les pràctiques de l’ofici.

“Aquest curs va ser una petició del 
Gremi de Construcció del Montsià 
que reclamen operaris qualificats 
per a les seves empreses”, explica 
l’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs. 

De fet, alguns dels representats de les 
principals empreses del Gremi, com 
per exemple: Construccions PROPA; 
Adolfo Constructors del Montsià; 
Sostre-Estan; Caballé Constructors; 
Also-Martí; Maceria XXII i Joan Torta 
Navarro_Arquitecte.

El curs, subvencionat pel Servei 
Públic d’Ocupació de Catalunya en 
el marc dels Programes de suport al 
desenvolupament local, ha tingut una 
durada de 195 obres i els alumnes han 
aprés coses com l’elaboració de mortes, 
pastes, formigons o materials de re-
juntat, tancaments, acabats i prevenció 
de riscos, entre d’altres 

CiutatCiutat

L’Ajuntament contractarà cinc joves a 
través d’un programa del SOC 
OCUPACIÓ > La previsió és que es puguin incorporar al mes de març

L’A j u n t a m e n t  d ’A m p o s t a 
contractarà cinc joves titulats 
universitaris a través del programa 

Primera Experiència professional en 
els administracions públiques. Aquest 
programa està subvencionat per Servei 
Públic d’Ocupació de Catalunya a través 
del Pla de Recuperació, Transformació 
i Resi l iència – Finançat per la 
Unió Europea- NextGenerationEU 
i està gestionat des de l ’Àrea de 
Desenvolupament Social i econòmic 
de l ’Ajuntament d’Amposta.  Les 
àrees o departaments de l’Ajuntament 
on s’ incorporaran aquests joves 

seran: Activitats, Obres i Urbanisme, 
Polítiques Ambientals, Informàtica 
i telecomunicacions i Turisme. La 
previsió és que es puguin incorporar 
al mes de març.

Les persones que siguin contractades 
hauran de ser desocupades inscrites com 
a demandants d’ocupació en el Servei 
Públic d’Ocupació de Catalunya, joves 
més grans de 16 i menors de 30 anys. 
A més, hauran de complir els requisits 
per a formalitzar un contracte per a 
l’obtenció de la pràctica professional.

També hauran d ’acred ita r la 
possessió d ’un títol universitari o 

d’un títol de grau mitjà o superior, 
especialista, màster professional o 
certif icat del sistema de formació 
professional, d’acord amb el previst 
en la Llei Orgànica 5/2002, de 19 
de juny, de les Qualificacions i de la 
Formació Professional, així com amb 
els qui posseeixin un títol equivalent 
d’ensenyaments artístics o esportives 
del sistema educatiu, que habilitin o 
capacitin per a l’exercici de l’activitat 
laboral.

També s’inclou la possessió d’un 
certif icat de professionalitat que 
habiliti per a l’exercici professional 

FORMACIÓ > La formació, realitzada a petició del 
Gremi de Constructors del Montsià, també ha 
comptat amb pràctiques de l’ofici a espais públics

Vuit aturats es formen 
en construcció
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Gent

La ciutadania d’Amposta va tornar 
a demostrar, un any més, la seva 
solidaritat i implicació en la 

participació a les activitats solidàries 
del Nadal. Així, al llarg de les festes 
nadalenques es van recaptar més 
d’11.000 euros solidaris que es destinen 

a diverses entitats i associacions. Les 
activitats solidàries van començar amb 
el festival ‘Amposta amb Cor, celebrat 
el 3 de desembre amb el grup tribut 
a Mecano Heroes de Antàrtida i va 
acabar la nit de cap d’any amb la Festa 
dels 70, 80 i 90.

La recaptació de les diferents 
activitats solidàries del programa de 
Nadal va ser aquesta:  Amposta amb 
Cor va recaptar 7.905 €, destinats a 
l’Associació de Familiars d’Alzheimer 
del Montsià (AFAM), Anem a buscar 
el tió va recollir 400 €,la recollida de 

paquest del Pare Noel va recaptar 285 
€ destinats a la compra de joguines, 
destinats a La Marató de TV3, la cursa 
Sant Silvestre va recaptar 1425 €, a 
benefici de Creu Roja Amposta, i la Festa 
de Cap d’Any dels 70, 80 i 90 va recaptar 
2000 € destinats al projecte Emma. 

El Nadal recapta més d’11.000€ a 
través d’activitats solidàries
SOLIDARITAT> Amposta amb cor, la festa de Cap d’Any o la cursa Sant Silvestre, algunes de les 
activitats

La Sant Silvestre va recaptar més de 1400 euros, que es van destinar a Creu RojaEnguany, Ses Majestats van estrenar cadascun una carrossa amb una embarcació 
mítica de l ’Ebre i el Pont Penjant com a protagonistes

La festa de Cap d’Any dels 70, 80 i 90 va recaptar 2.000 euros per al projecte EmmaAmposta amb Cor va recaptar prop de 8.000 euros que s’han destinat a l ’AFAM

Enguany va haver-hi una Sant Silvestre infantil Tadeo Jones va ser el protagonista de les activitats nadalenques
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SOLIDARITAT> Tadeo Jones va ser el protagonista d’un Nadal on els Reis van tornar a arribar pel riu i 
la Sant Silvestre va tornar a ser l’acte més multitudinari de l’últim dia de l’any

Gent
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Sant Antoni, pas de dimoni
CELEBRACIONS > Activitats per dissabte 21 i els Tres Tombs diumenge 22 van servir per celebrar 
Sant Antoni

Ni el vent ni les baixes tempera-
tures registrades el dissabte 21 i 
diumenge 22 de gener van evitar 

que Sant Antoni arribés a Amposta a pas 
de dimoni amb el seu porquet i l’arbre de 

foc. Dissabte la tarda, la plaça de l’Ajun-
tament es va convertir en l’escenari de 
les activitats per a infants, joves i grans 
gràcies a la Colla de Diables d’Amposta 
lo Minotaure que van fer una represen-

tació teatral, jocs populars i xocolatada. 
Diumenge 22 va ser el torn dels Tres 

Tombs pels carrers de la ciutat, amb la 
participació de cavalls, carros i carretes 
dels Amics dels Cavalls d’Amposta que 

van acabar fins a la parròquia de Sant Jo-
sep, al barri del Grau, on moltes persones 
van acudir amb les seves mascotes per 
a la tradicional benedicció d’animals i 
repartiment de rollets de Sant Antoni 

Després d’un mes, m’agradaria fer 
balanç del que vaig viure a la dar-
rera edició de Fira Amposta, quan 
l’Ajuntament va posar en valor el meu 
compromís amb el sector empresarial 
a la ciutat i també amb Fira Amposta 
encarregant-me inaugurar la 60a edi-
ció, una fita ben especial i desitjada 
per tothom, tant per expositors com 
per als visitants.

Faig aquest escrit d’agraïment a 
l’equip de govern, ben especialment 
a la regidora de Fires Núria Pla, qui 
des que em van comunicar que havia 
d’inaugurar la Fira es va posar en total 

disposició. El dia de la inauguració em 
vaig sentir en tot moment recolzat per 
tot l’equip de govern, tant a la presen-
tació inicial com posteriorment a la 
tallada de cinta i a la passejada per la fira.

Content de retrobar-me amb ex-
positors que any rere any han ajudat 
a consolidar la fira i també de poder 
saludar a nous expositors que la fan 
créixer.

En resum, un bonic dia que recor-
darem sempre a casa nostra 

JOSEP PICÓ CARRATALÀ EM
PRESARI DE LA JIJONENCA

Gent

Paraules de Josep Picó, inaugurador de la 60a Fira de Mostres
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Lo Pati estrena la pantalla que converteix 
la façana en una sala expositiva
ARTS > La nova pantalla ha suposat una inversió de 40.000 euros, finançada per la Generalitat

Cultura

El cicle de natura i paisatges visuals 
Miratges, comissariat per Irma 
Vilà i Òdena, investigadora i 

productora cultural especialitzada en 
art, ciència i tecnologia, han servit per 
estrenar la  nova sala expositiva de lo 
Pati: la Façana de lo Pati. Es tracta 
d’una gran pantalla de 6x3 metres, que 
disposarà de programació pròpia, i que 
va ser inaugurada dissabte 21 de gener. 
La pantalla ha suposat una inversió de 
40.000 euros, finançada amb una sub-
venció de la Generalitat de Catalunya.

Durant tot el 2023 i fins el gener del 
2024, quan es renovarà la programació, 
el cicle mostrarà el treball de sis artistes 
digitals que a través de la creació i la ma-
nipulació d’imatges (reals, processades 

o sintètiques) reflexionaran al voltant 
de la representació del paisatge. A més, 
els creadors s’han proposat qüestionar i 
explorar els seus límits, proposant una 
reflexió sobre la relació entre el món 
virtual i el món físic. El ventall serà molt 
ampli: des de la manipulació onírica de la 
imatge fotogràfica de Hamill Industries 
a Slow Violence, a la cronofotografia 
del treball de Xavi Bou; de les noves 
tècniques d’enregistrament de vídeo a 
través de drons i el collage procedural 
al Luftraum de Dirk Koy, als patrons 
hipnòtics basats en la manipulació 
de fotografia en moviment del Serial 
Parallels de Max Hattler, fins a arribar 
a la imatge sintètica creada mitjançant 
codi a Fluctus de Lia, o a la nova creació 

d’art generatiu del cicle Bancals d’Anna 
Carreras.

El cicle Miratges estarà comissariat 
per Irma Vilà i Òdena, investigadora 
i productora cultural especialitzada 
en art, ciència i tecnologia. Arrelada 
a la ciència i l’enginyeria, però vital-
ment propera a la praxi creativa i a la 
recerca en cultura, Irma Vilà orquestra 
i s’integra en projectes internacionals, 
híbrids d’investigació en ciència, cultura 
i comissariat, exemples paradigmàtics 
d’aquest entrellaçament entre art i ci-
ència. És vice-directora i comitè artístic 
d’ISEA2022 Barcelona, International 
Symposium on Electronic Art, comis-
sària i assessora de NEO, el programa 
d’art, ciència, tecnología i societat de 

Cosmocaixa. A més, és professora a 
la Universitat Oberta de Catalunya 
(UOC) dels Graus de Multimèdia, del 
Grau de Disseny i Creació Digitals, del 
Grau d’Arts i co-directora de la revista 
Mosaic 

Amposta commemora el 85è aniversari de la Batalla 
de l’Ebre amb un programa d’activitats
MEMÒRIA HISTÒRICA > Una exposició al Museu dels treballadors forçats a la Segona Guerra 
Mundial, tret de sortida

La inauguració de l’exposició Rotspa-
nier. Treballadors forçats espanyols 
durant la Segona Guerra Mundial 

divendres 13 de gener al Museu de les 
Terres de l’Ebre va donar tret de sortida a 
un programa d’activitats per commemorar 
el 85è aniversari de la Batalla de l’Ebre a 
Amposta durant tot l’any. “La recuperació 
de la memòria històrica ha estat una polí-
tica constant d’aquest equip de govern”, ha 
explicat l’alcalde, Adam Tomàs, tot recor-
dant que per aquest motiu, la regidoria de 
Cultura va passar a anomenar-se regidoria 
de Cultura i Memòria Històrica. “I és amb 
aquesta voluntat que es programen també 
activitats divulgatives per contar la història, 
en aquest cas, des del bàndol d’aquells que 
van perdre la guerra”, assenyala l’alcalde.

Així, a més de l’exposició, també hi ha 
programada la conferència Treballadors 
forçats espanyols i catalans en l’Europa 
de Hitler (1940-1945). Història, justí-
cia i (des)memòria a càrrec d’Antonio 
Muñoz, historiador, en motiu del Dia 

Internacional en Memòria de les Víctimes 
de l’Holocaust. La següent activitat serà 
el 10 de febrer amb la conferència Rafel 
Itarte i Agustí Maigí; ebrencs, rojos i 
esclaus del nazisme a càrrec de Francesc 
Itarte i Montse Ferrando. També hi haurà 
teatre, en el marc de les Arts Escèniques 
2023. En aquest cas serà Quanta, quanta 
guerra, de la companyia Farrers Brothers, 
obra de Mercè Rodoreda, els dies 19 i 20 
de març. Tal i com ha explicat la regidora 
de Cultura i Memòria Històrica, Inés 
Martí, hi haurà una representació oberta 
al públic en general el dia 19 de març i 
les del 20 de març estaran dirigides als 
centres educatius.

Les activitats continuaran a l’abril amb 
la presentació del llibre Portes de la memò-
ria. Deportació dels republicans ampostins 
als camps nazis, de Lluís Montull i Carme 
Magí. Al maig (el dia 5 de maig) hi haurà 
la projecció del documental La llibreta del 
Doctor Gras, que recull la història de la 
fossa de la guerra civil situada a l’antic mas 

de Santa Magdalena, a Móra d’Ebre. Entre 
el desembre de 2020 i el juliol de 2021 els 
treballs d’excavació van poder recuperar 
les restes humanes de 177 excombatents 
de la Batalla de l’Ebre i fins al moment, 
és la fossa més gran que s’ha exhumat a 
Catalunya. La cinta és un treball conjunt de 
Produccions Ventdedalt, formada per Júlia 
Albacar, David Barrera i el periodista An-
dreu Prunera, i reivindica la importància 
de continuar treballant per la recuperació 
i la dignificació dels desapareguts durant 
la Guerra Civil i el franquisme, i també 
la necessitat de continuar endavant amb 
un pla d’exhumació de fosses que permeta 

retornar les restes dels soldats morts a les 
seues famílies.

El 24 de juliol hi haurà, com ja s’ha 
fet els últims anys, l’activitat Recordem 
la guerra per retrobar la pau, la caminada 
popular des d’Amposta fins al Mas de 
Talarn (km. 4 de la carretera TV-3443), 
pel canal de la Dreta de l’Ebre. Itinerari 
comentat en llocs estratègics de l’inici de 
la Batalla de l’Ebre, relacionats amb l’acció 
bèl·lica del 25 de juliol de 1938.

Finalment, de cara a la tardor es tor-
naran a programar les rutes turístiques 
urbanes vinculades als espais de la Batalla 
de l’Ebre amb l’empresa Terra Enllà 
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Casanovas, Beltran o Arquillué, noms 
de la temporada de teatre
TEATRE > S’han programat cinc obres inspirades en llibres dins Llegim teatre

Diumenge 8 de gener, amb l’obra 
de teatre familiar La sireneta 
i l’illa de plàstic, va arrancar la 

temporada d’Arts Escèniques d’Am-
posta per aquest 2023. Una programació 
que inclou quatre obres de teatre fami-
liar (programades per la Xarxa), quatre 
obres de teatre per a públic adult, el Dia 
Mundial del Teatre (al març), el Dia 
Internacional de la Dansa (a l’abril) o 
el FesticAm (a l’octubre) entre d’altres. 
Entre els noms més mediàtics, el d’Àlex 
Casanovas i Lloll Beltran, amb la seva 
obra amb Cartes d’amor (el 21 de gener) 
o el de Pere Arquillué amb el monòleg 
El cos més bonic que s’haurà trobat mai 
en aquest lloc (el 12 de novembre per 
tancar la temporada).

"Vam recuperar la temporada de teatre 
l’any 2016, després que no es programés 
teatre a la ciutat des de l’any 2010", 
recorda l’alcalde, Adam Tomàs, "i va 
ser tot un encert". "Des de llavors hem 
anat recuperant tant la programació per 
a famílies, amb la Xarxa, que es demostra 
un èxit de participació a cada sessió, com 
la programació d’obres de teatre i dansa 
per a un públic adult, que també hem 
consolidat des de llavors", diu Tomàs. 
"Aquest govern ha anat incrementant el 
suport econòmic al sector cultural, i la 

programació d’espectacles no s’ha quedat 
fora d’aquesta aposta", ha dit l’alcalde 
aquest dimecres al matí en una roda de 
premsa on, acompanyat de la regidora 
de Cultura i Memòria Històrica, Inés 
Martí, han presentat els detalls de la 
programació.

Martí ha explicat que en la programa-
ció d’enguany hi tenen un pes important 
les obres de teatre inspirades en llibres. 
"És per això que, en col·laboració amb 

les llibreries, promourem també la 
literatura vinculada a les obres", ha ex-
plicat Martí, tot detallant que, "en cada 
obra que estigui basada en un llibre, les 
persones que portin el llibre podran 
tenir un descompte en l’entrada". En 
el cas de les obres familiars, les obres 
són El monstre dels colors (1 d’abril) 
i Quan les nenes volen alt (4 de març). 
En el cas de les obres dirigides al públic 
adult són Cartes d’amor (21 de gener), 

Quanta, quanta guerra (19 de març) i El 
cos més bonic que s’haurà trobat mai en 
aquest lloc (12 de novembre). En el cas 
del teatre familiar el descompte serà de 
2 euros per a una entrada, mentre per a 
les obres del públic adult serà del 50%.

Totes les obres de teatre es faran a 
l’auditori de la Unió Filharmònica en 
dissabte o diumenge. Les obres infantils 
es faran a les 18h. totes, mentre que les 
del públic adult es faran a les 19h 

L’Ajuntament de Flix s’incorpora al Consorci del 
Museu de les Terres de l’Ebre
MUSEU > Aquesta vinculació consolida una col·laboració que es va establir l’any 2020

El Consorci del Museu de les Terres 
de l’Ebre, en el marc de la Junta 
General, celebrada el passat 19 de 

desembre, ha aprovat la incorporació 
de l’ajuntament de Flix com a membre 
permanent d’aquest ens.

Aquesta adhesió havia estat sol·li-
citada prèviament per l’ajuntament de 
Flix i comporta essencialment disposar 
d’un representant a la Junta General i 
participar dels programes i serveis que 
desenvolupa el Consorci del Museu de 
les Terres de l’Ebre en l’àmbit museístic i 
territorial; en contrapartida l’ajuntament 
de Flix assumirà, en forma de quota 
anual, una aportació econòmica pel fet 
de formar part del Consorci.

Ambdós ens han desenvolupat con-
juntament l’estudi i anàlisi del Pla d’usos 
i gestió del patrimoni cultural de Flix. 
En endavant l’ajuntament i el patrimoni 
local es podran beneficiar del servei i 
suport tècnic que ofereix el Consorci 
en el marc del programa de Museu 
de Suport Territorial, així com dels 
programes d’activitats i difusió cultural 
(exposicions itinerants, tallers didàctics, 
préstec d’infraestructura, etc.) dels que 
participen els municipis i equipaments 
que formen part del Consorci.

El Consorci del Museu de les Terres 
de l’Ebre està integrat pel Consell Co-
marcal del Montsià i els ajuntaments 
d’Amposta, Alcanar, Freginals, Godall, 

Masdenverge, la Ràpita, Sant Jaume 
d’Enveja i Santa Bàrbara; els quals for-
men el nucli de membres institucionals 
de l’ens. En l’àmbit de les Terres de l’Ebre 
el Consorci presta servei o coordina 

projectes patrimonials a través del Servei 
d’Atenció Museística/ Museu de Suport 
Territorial a Ulldecona, la Galera, Mas 
de Barberans, Corbera, Móra la Nova, 
Vinebre, etc. 

L’obra Cartes d ’amor, de Lloll Beltran i Àlex Casanova, dissabte 21 de gener

Cultura
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La Lira homenatja Octavi Ruiz
MÚSICA > Jubilat el 2020, Ruiz va ser director de l’escola i la banda durant 39 anys

Dissabte 7 de gener, La Lira 
Ampostina va celebrar un 
homenatge a Octavi Ruiz, qui 

ha dirigit l’escola i la banda de música 
de la Societat durant 39 anys. Persona 
apassionada per la música i per La Lira, 
va jubilar-se el 2020 i la pandèmia va 
impedir fer-li un homenatge com cal. 
Centenars de persones es van aplegar 
a l’auditori que duu el seu nom per ho-
menatjar-lo. Amigues i amics, alumnes i 
ex-alumnes, professorat, banda, cor, junt, 
autoritats i família, van acompanyar-lo 
en un acte molt emotiu.

L’acte va començar a les 17.00h, quan 
la banda de música de la Societat va sor-
tir en cercavila per recollir-lo a casa, per 
sorpresa. Allí esperava amb la família. 
Des d’allí es van desplaçar a La Lira 
Ampostina, on un auditori Octavi Ruiz, 
ple, esperava per homenatjar Octavi.

L’homenatge, conduït per Assumpta 
Eixarch i Núria Marco, va repassar la 
vida d’Octavi, des de jove, quan va 
començar la música a La Lira, passant 
per les diferents etapes musicals, per 
acabar repassant la seva llarga i exitosa 
trajectòria a la nostra Societat.

Va haver moments musicals, com el 
de l’orquestra de corda de La Lira; l’actu-
ació de Pepita Ginés al piano i Júlia Haro 
al clarinet; una orquestra d’alumnes i 
ex-alumnes de clarinet d’Octavi; Laura 
Ruiz al clarinet i Joanjo Albinyana al 
piano interpretant el concertino per a 
clarinet de Jordi Grisó, “A Octavi”; la 
Banda interpretant els pasdobles “El 
meu iaio” de Ferrer Ferran, i “Octavi 

Ruiz”, de Tomàs Simón, i la Banda i el 
Cor interpretant l’himne de La Lira.a 
haver moments de retrobament amb 
amistats forjades al llarg de tota una 
vida, vingudes de lluny, com Michel 
Vanderhoven i Reinhilde Venken, o 
Xavi Grisó, o de no tan lluny, com 
Xavi Bertomeu, que van descriure 
perfectament qui era i com era Octavi. 
Va haver els parlaments institucionals 
del president de La Lira i de l’alcalde 
d’Amposta. Precioses paraules de Pepita 
Giné, les paraules importantíssimes de 
la família, i el reconeixement dels músics 
de la banda a la gran tasca realitzada.

LA LIR A AMPOSTINA

Cultura
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“RIUADA DEL 1907 A 
AMPOSTA”

Aquell any va ser molt plujós des dels Pirineus fins la desembocadura.
Aquesta es La història dels meus iaios al mas de la Carrova a 4 quilòmetres 

d’Amposta on vivien. En aquella època la finca era una “mitja illa” coneguda 
com la illa de la Carrova, o sigue, que a part del riu hi havia un “galatxo “ (és 
una part del riu que no corre l’aigua però fa un baden).

En aquells temps sortia de “mare” el riu  moltes vegades, però no com ho 
va fer el 1907, l’aigua no arribava de cop com una barrancada, i el iaio anava 
comprovant el nivell de la pujada per poder sortir abans que s’omplís el “galatxo 
“.  Ja tenien uns taulons preparats per pujar al pis els animals, gallines, cordes 
i porcs. Aquell any, al mas només va quedar el meu iaio; la dona i els fills van 
baixar a Amposta. Es va quedar al mas perquè ja s’havia donat el cas que 
mentre la gent deixava el mas hi entraven a robar. Una anècdota, al matxo li 

donava garrofes en un cabàs, la casa anava omplint-se d’aigua, el iaio volia que 
el matxo pugés al pis com els altres animals, el matxo no volia, però quan va 
arribar l’aigua al seu  cap, a saltirons va fer cap al pis, i quan va baixar l’aigua 
es mirava les escales i tampoc volia baixar. Un perill que va veure el iaio quan 
van baixar les aigües era que amb la corrent del riu es van quedar part de les 
parets de la casa mig en l’aire, en perill de enfonsar-se, com va passar amb altres 
masos. Es va quedar la finca plena de sediments    ( ja els voldríem ara que 
el delta retrocedeix ) i les plantes mortes, però amb molta voluntat i molt de 
treball van posar la finca en marxa. Aquests sediments milloraven la fertilitat 
de la terra ,per continuar sembrant i plantant. La riuada de 1937 també va ser 
molt forta i la família va anar a una casa que tenien a Amposta. Acompanyo 
unes fotos la del 1907 i  una rajola com  hi ha moltes de les cases de la vora del 
riu i una altra on es veu on el meu iaio va clavar un clau i jo he col·locat una 
rajola de terrissa que vaig fer jo mateix. La del 1960, també va passar l’aigua 
per damunt les plantes però no va arribar a entrar al mas 

JORDI TALARN MOR ALES

Exposició sobre el cáncer de mama

La Lliga Contra el Càncer de 
Tarragona i les Terres de l’Ebre 
organitza una exposició fotogrà-

fica sota el títol “El Càncer de Mama”. 
Paral.lelament, també hi tindrà lloc 
una xerrada conscienciadora sobre la 
malaltia i la seva prevenció, a càrrec 
d’especialistes en la matèria. 

Ens acompanyaran la fotògrafa Sra. 
Montse Venet, la pacient i model Sra. 
Diana Domènech, la Sra. Blanca San-
tamaria que intervindrà per parlar de 

les seves vivències com a professional 
sanitari, la psicooncòloga de la Unitat de 
Psicooncologia de l’Institut Oncològic 
de Catalunya Sud, Sra. Beatriz Rubio, 
que ens donarà una visió psicològica 
dels malalts oncològics i la Dra. Àngela 
Moreno, oncòloga-mèdica de l’Hospital 
Verge de la Cinta, la qual ens aportarà 
una visió científica.

L’acte tindrà lloc al Casino Recreatiu, 
situat al carrer Major, 50 de la nostra 
ciutat, a les 18:00h del dia 11 de febrer, 

i compta amb la col.laboració de l’Ajun-
tament d’Amposta, del Restaurant Els 
Ullals i del Casino Recreatiu d’Amposta.

Estem convençuts que serà un acte 
molt interessant per visualitzar aquest 
tipus de càncer i per donar pautes de 
prevenció i actuació. L’entrada és gra-
tuïta. Us hi esperem 

LLIGA CONTRA EL CÁNCER DE 
TARRAGONA I LES TERRES DE 
L’EBRE

E l passat mes de desembre, la Lliga 
Contra el Càncer vàrem rebre de 
mans del grup de l’Espai DONA 

els Coixins del Cor, que confeccionen 
elles mateixes.

Volem agrair enormement aquesta 
donació, especialment perquè aquests 
coixins són molt beneficiosos per a la 

recuperació en dones que han patit 
una mastectomia i, a més, sabem 
que han estat fets amb molt d’amor. 
Teixits en boniques i alegres teles de 
cotó, són de gran ajut en els  períodes 
post-operatoris. Des de la Lliga els 
repartirem amb molt de gust entre 
les dones que ho sol.licitin, perquè 

ajudar-nos mútuament ens fa més 
forts i més humans.

Són moltes les persones que, de ma-
nera altruista i voluntària col.laboren 
assiduament amb la LLiga Contra 
el Càncer de Tarragona i Terres de 
l’Ebre. Des d’aquest escrit els volem 
agraïr enormement aquests gestos 

solidaris que per menuts que siguin 
ens donen força a continuar endavant 
i amb l’esforç de tots, a arribar a més 
persones que ho necessiten 

LLIGA CONTRA EL CÀNCER DEL 
CAMP DE TARRAGONA I LES 
TERRES DE L’EBRE

Els coixins del cor
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RETORN AL PASSAT

Ja és oficial. El doctor en medicina 
Manel Joaquim Ferré Montañés, qui 
va ser alcalde d’Amposta durant dues 
legislatures (entre els anys 2007 i 2015) 
encapçalarà la llista de Junts a les 
properes eleccions municipals de maig.

La posada en escena de la presen-
tació va estar quasi a l’alçada de les 
antigues presentacions de CiU, ja que 
va comptar amb la presència de Jordi 
Turull, Secretari General de Junts x 
Cat i Jaume Giró ex-Conseller d’Eco-
nomia de la Generalitat de Catalunya. 
El lema escollit per a la precampanya 
és ‘l’Amposta que vols’. 

Quan un candidat ja ha estat alcalde 
per a bé o per a mal deixa un llegat. No 
comença de zero, sinó que ja porta un 
bagatge fruit dels anys que ha estat al 
govern municipal. I cal dir que a mi, 
el bagatge de l’ex-alcalde no m’agrada 
gens ni mica.

Quan Adam Tomás, l’actual al-
calde, li va arrabassar l’alcaldia ja fa 
quasi 8 anys va trobar la ciutat tan 
desendreçada com ho està ara. És 
veritat que durant aquest temps no 
ha sabut capgirar la situació, però cal 
tenir memòria i recordar que no la 
van trobar molt millor.

També vull recordar per aquells que 
van faltats de memòria que Manel 
Ferré, va perdre l’alcaldia (venia d’una 
majoria absoluta amb 11 regidors i 
es va quedar amb 7 regidors) en gran 
part gràcies a les polèmiques sorgides 
durant els mesos anteriors a la cita 
electoral i que tenien que veure amb 
la seva gestió al capdavant de l’alcaldia. 
Aquestes temes encara continuen 
pendents de judici.

En veure perduda l’alcaldia, el Dr. 
Ferré va protagonitzar una gran es-
pantada renunciant a l’acta de regidor 
i desapareixent completament de la 

vida pública ampostina així com de 
les xarxes socials. De tots els càrrecs 
que havia ocupat durant els anys que 
va estar a l’Ajuntament d’Amposta 
sembla que només es va quedar 
amb el de President del Consorci de 
Salut i Social de Catalunya (CSSC), 
una associació patronal creada per 
Convergència.

Les males llengües (que sempre les 
hi ha) diuen que el motiu principal 
del retorn a la política de l’ex-alcalde 
ha estat precisament les pressions 
d’aquesta patronal del sector sanitari, 
ja que segons sembla, per a ser-ne 
membre s’ha d’ostentar un càrrec elec-
te municipal i Manel Ferré portaria 
més de 7 anys incomplint els estatuts 
de l’associació.

A quatre mesos vista de les eleccions 
tinc un dubte: Què farà Manel Ferré si 
no assoleix l’alcaldia? Plegarà com ho 
va fer el 2015 o serà un simple regidor 

de l’oposició, una situació totalment 
nova per a ell que durant els 28 anys 
que va estar a l’ajuntament sempre va 
tenir responsabilitats de govern.

Vull pensar que aquesta vegada 
Manolito no donarà un cop de porta i 
seguirà (mal que li pesi a l’oposició) ja 
que s’hi juga massa... O segueix de re-
gidor i per tant continua al capdavant 
del CSSC o torna a reobrir la consulta 
privada que va tenir fa uns anys. No li 
queden moltes més opcions...

En la majoria dels casos significaria 
un retorn al passat... Un retorn que, 
posant-nos en el pitjor, seria retornar 
a l’Amposta dels anys foscos. Del sec-
tarisme polític, de l’autoritarisme, del 
suport al transvasament... Precisament 
l’Amposta que NO vull ni per a mi ni 
per a ningú! 

JOAN FERRÉ VERGE

Tribuna

Si parlem de fer una ciutat més 
sostenible, més verda, més igualitària i 
a la vegada més diversa, segurament que 
coincidiria tothom que queda camí per 
recórrer. També que tothom tenim la 
nostra responsabilitat a l’hora de poder 

aportar el nostre granet de sorra per fer 
de la ciutat allò que volem. Però assumint 
que tenim molts reptes per davant, també 
cal posar en valor tota la feina feta per 
avançar cap a una ciutat més moderna, 
més sostenible, més diversa. Amposta, 
tant l’administració pública com molts 

altres agents socials de la ciutat i la 
ciutadania en gener, han assumit la 
necessitat de treballar per fer les coses 
diferents i incorporar la sostenibilitat, 
entesa de manera transversal, com l’única 
manera de fer capaç de transformar. Pren 
especial rellevància, en aquest sentit, el 

projecte Amposta Ciutat Sostenible, 
que tot just comença a caminar, i que 
durant tot l’any ens permetrà parlar de 
totes aquelles temàtiques vinculades amb 
la sostenibilitat ambiental, per saber on 
estem i mirar què necessitem fer per 
seguir avançant 

Editorial

Carta al director
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Presentem el millor 
candidat per seguir 
fent d’Amposta la 
millor ciutat on viure

Presentem l’actual alcalde, Adam 
Tomàs, com a candidat a l’Alcaldia 
d’Esquerra d’Amposta – Esquerra 
Republicana i ho fem amb la convicció 
que és la millor opció per garantir que 
Amposta pugui continuar avançant, per 
garantir que Amposta sigui cada cop més 
la millor ciutat on viure. 

I és que un dels reptes que sempre 
hem tingut com a govern és avançar cap 
una Amposta on tothom pugui veure 
millorat el seu dia a dia i ho fem tenint 
una visió transversal ja que la ciutadania 
d’Amposta és plural i és per això que hem 
de pensar en les diferents inquietuds 
que poden tenir els ampostins i les 
ampostines. Ja que aquestes inquietuds 
variaran en funció de qüestions com 
les seves realitats, situacions socials, 
necessitats, interessos o aficions i en base 
a aquestes fer polítiques que permetin 
arribar a tothom.

Perquè no té les mateixes necessitats 
qui practica esport i vol unes instal·lacions 

esportives adequades que aquells que 
volen fer música o anar al teatre, i 
no tenen les mateixes inquietuds les 
persones majors de 65 anys que volen un 
espai digne i un pla d’envelliment actiu 
que el jovent que necessita tenir espais 
d’oci, i no són les mateixes preocupacions 
les d’aquells que volen anar al tros i tenir 
un bon accés a les seues finques que 
aquells que viuen a un barri on fa 30 anys 
que s’haurien de canviar les clavegueres, 
ni tenen les mateixes prioritats aquelles 
persones vulnerables que necessiten un 
sistema de protecció social que els ajudi 
que  aquells que volen fer-se una prova 
mèdica sense haver de desplaçar-se fora 
d’Amposta.

I és per això que volem seguir liderant 
un projecte que l’hem basat en construir 
una ciutat per a les persones, per a totes les 
persones, perquè per al nostre equip totes 
les persones conformen una comunitat, 
l’ampostina.  

D’es d’Esquerra d’Amposta volem 
seguir avançant en el nostre projecte de 
ciutat, un projecte de construcció d’una 
ciutat per a les persones, un projecte que 
el tirem endavant pensant sempre amb 
les properes generacions i amb contribuir 
en fer d’Amposta una ciutat de futur.

I des del 2015 que estem esforçant-nos 
per fer-ho possible, i es que des del 2015 
a dia d’avui han canviat moltes coses, 

des de l’entrada d’Esquerra al govern 
de l’Ajuntament hem fet moltes coses 
possibles. Perquè ara hi ha transparència i 
participació i se poden veure i escoltar els 
plens en directe, i se fan assemblees cada 
sis mesos. Perquè ara arreglar un carrer no 
vol dir asfaltar, vol dir canviar clavegueres, 
pluvials, aigua potable, enllumenat i 
suprimir barreres arquitectòniques, i sí, 
anem més lents, però fem les coses bé. 
Perquè ara, als menjadors de les escoles, 
los xiquets i xiquetes en necessitats 
educatives especials tenen vetlladores 
que garanteixen que poden menjar,  i 
l’ajuntament vetlla per la educació 
igual per a tothom en material i llibres 
escolars o suport educatiu a tots els 
centres. Perquè ara tenim un projecte 
d’habitatge públic en més de 150 
habitatges socials. Perquè ara tenim 
horts socials. Perquè s’han doblat els 
recursos per als més necessitats. Perquè 
ara cuidem i recuperem patrimoni 
històric i arquitectònic i l’omplim de 

contingut. Perquè ara hem creat 1.150 
llocs de treball i hem omplert les naus 
buides dels polígons en activitat i se 
fan polítiques d’ocupació que han 
reduït l’atur a la meitat. Perquè ara se 
mantenen les instal·lacions municipals 
i el cementiri. Perquè ara donem suport 
a totes les entitats de la nostra ciutat. 
Perquè ara digitalitzem l’administració

Perquè ara s’ha renovat la maquinària 
de l’Hospital Comarcal després de 
molts anys.

I perquè esta legislatura l’acabarem 
amb 30 milions d’euros d’inversió més de 
la meitat dels quals els hem aconseguit 
d’altres administracions.

I sí, queda molt per fer, per seguir fent 
d’Amposta una ciutat de futur i la millor 
ciutat on viure. I es per això que, davant 
de tots estos reptes volem seguir aportant 
decisions i recursos que ho facin possible. 
Perquè no volem tornar a l’Amposta del 
passat sinó que volem continuar avançant 
cap a l’Amposta de futur  

Tribuna

L’espai ERC

L’espai SOM AMPOSTA

Proposta caixer 
automàtica a 
l’Ajuntament i 
Mercat Municipal

Fa unes setmanes vam presentar una 
proposta d’instal·lar un caixer automàtic 
al vestíbul de l’Ajuntament per poder 
pagar tasses i preus públics municipals. 
També volem que la ciutadania pugui 
tenir l’opció de fer els pagaments amb 
Bizum.

Ara desprès d’aquests temps i havent 
madurat una mica més aquests tema i 
veien la falta de serveis en alguns espais 
públics creiem que aquests caixer automà-
tic estaria, a part, de l’Ajuntament també 
al Mercat Municipal per al pagament de 
tasses i preus públics municipals que fun-
cionen com liquidació i autoliquidació.

Aquests caixer no sol permetrà el pa-
gament de tasses a les que deuen fer front 
els comerciants i venedors del Mercat 
Municipal, sinó també qualsevol altra 
tassa que pugui abonar qualsevol ciutadà 
o ciutadana. Es tracta d´un dispositiu que 
es podria trobar a altres dependències 
municipals tal com hem dit al vestíbul 
de l’Ajuntament.

Volem treballar per la dinamització 
del Mercat Municipal amb l’objectiu de 
promocionar el comerç local i de proxi-
mitat i donar impuls als llocs ubicats als 
nostre mercat.

La instal·lació d’aquests caixer servirà 
per millorar i modernitzar les instal·laci-
ons a part de diversificar l’oferta de llocs i 
portar a terme accions de promoció que 
permetrà incrementar les vendes i aflu-
ència de persones al Mercat Municipal 
d’Amposta.

Tal com es pot veure a la foto això ja 
s’ha provat en altres llocs i funciona. No 
venim a descobrir la sopa d’all, només a 
implementar mesures que funcionen a 
altres llocs i compartir-les.

Un servei municipal 
per combatre el 
bullying 

En el ple del mes de febrer vam de-

manar que el govern municipal estudiï la 
creació d’un servei municipal per com-
batre el bullying, o assetjament escolar, 
una xacra que a nivell general, es calcula 
que afecta un 20% dels xiquets i xiquetes 
en la seva època d’estudi. A més, amb les 
noves tecnologies, aquest percentatge està 
augmentant perillosament. La nostra 
proposta va rebre el suport de tots els 
grups municipals. 

Per què volem aquest servei? 
Perquè “malgrat que no és competència 

municipal”, sí que és obligació moral 
poder-lo tirar endavant per fer front a 
aquesta xacra. Els recursos actuals de 
l’Ajuntament per combatre l’assetja-
ment són del tot insuficients; només hi 
ha un psicòleg municipal i, és evident, 
que aquest no pot assumir tots els casos 
de totes les problemàtiques, és per això, 
que els afectats per assetjament escolar 
només tenen visita un cop al mes en el 
millor dels casos, tot i que es recomana 
que visitin un psicòleg una vegada a la 
setmana. Les famílies han de fer front al 
cost d’aquestes sessions amb un psicòleg 
privat, i no sempre és possible i els que no 
tenen diners, veuen amb desesperació el 
fet de no poder ajudar el seu fill”. 

Què cal fer, a més de donar suport a 
les persones afectades? 

Que l’administració pública, els pares 
i mares i els professors fan front comú 

per fer de les vides dels nostres fills un 
espai lliure de violència i bullying. Cal 
educar als nostres fills perquè no siguin 
ells qui fan bullying i vegin a l’assetjador 
com un covard i també potenciar la figura 
de qui denuncia aquests fets com una 
persona valenta. 

Moció SOM 
Al març vam presentar una moció per 

instar a la generalitat a estudiar la creació 
d’una unitat de trastorns alimentaris a les 
terres de I’Ebre. 

Unes 28.000 persones abans de la 
pandèmia, sobretot joves i adolescents, 
patien algun tipus de TCA a Catalunya. 
Després de la pandèmia la xifra supera 
els 40.000. Una trista realitat que hem 
de fer front. 

“No pot ser que les Terres de l’Ebre 
siguem l’etern oblidat del Govern de la 
Generalitat. Haver de desplaçar-nos per 
a ser atesos per professionals especialit-
zats no ha de ser una opció, perquè ens 
mereixem el mateix tracte que la resta 
de Catalunya”. 

Actualment, a la província de Tar-
ragona només hi ha una única unitat 
especialitzada de Referència de Trastorns 
de Conducta Alimentaris, a Reus, que 
depèn de l’Institut Pere Mata 
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Un resum de la feina 
feta (I) : lo 2019

Ara estic segur que ja tots sabeu que la 
meva aventura a l’Ajuntament s’acaba al 
mes de Maig. La veritat que ha estat un 
honor i una satisfacció molt gran poder 
representar a una part d’Ampostins i 
Ampostines que em varen votar. Malau-
radament, tot a la vida s’acaba. Tot i que 
jo hagués volgut estar-hi quatre anys més, 
per salut democràtica, no serà possible. 
Però crec que es hora de fer repàs de la 
feina feta i explicar-me perquè s’han fet les 
coses i que volia aportar a la nostra ciutat.

Comencem pel 2019. Vam començar 
amb la polèmica del ROM. El govern 
dictaminava que l’oposició havia de 
cobrar menys. El govern volia fer un 
Ajuntament low cost per tal de tenir 
una oposició més callada. Fins i tot es va 
arribar a insinuar que érem un pesseteros 
i que estàvem en política per cobrar. Una 
de les tantes acusacions que se’ns ha fet 
des de govern atacant a l’oposició però 
sense cap base real. En tot cas, vist tot 
el que ha passat, i he viscut, la quantitat 
d’hores que es treballen a l’oposició, i més 
si n’ets el portaveu, és una feina 24 hores 

i 7 dies a la setmana, i amb un topall de 
mil euros es una feina mal pagada però 
compensada per l’estima de la gent.

Durant el setembre de 2019 vam co-
mençar el curs queixant-nos de les illes de 
contenidors i les pudors que es notaven 
a certs llocs de la ciutat. La recollida 
selectiva havia baixat i ja avisàvem que 
hauríem de pagar multa al 2020. I així 
ha estat. L’alcalde, via xarxes socials, va 
manifestar que no estava satisfet, però 
no va emprendre cap mesura seriosa per 
revertir-ho, mes enllà d’alguna mesura 
estètica feta a principis de la passada 
legislatura, manifestant, clarament, la 
deixadesa de l’equip de govern pel tema, 
encara que signifiqui que l’Ajuntament 
haurà d’enfrontar-se a multes i/o taxes 
d’escombraries més elevades per no 
reciclar prou.

I quan van venir les ordenances de 
2019 va venir la sorpresa de l’impost al 
clavegueram. Que ara al 2023 ja s’haurà 
recaptat quasi bé 1M€ i s’han substituït 
2Km de claveguera. El ritme es molt 
baix i la recaptació molt alta. Recordem 
que dèiem:

Esta és l’evolució dels impostos d’Amposta. 
Als anys 80 es pagaven molts impostos dife-
rents. La gent pagava pels bens immobles, pel 
clavegueram, pel cementiri, pels aparadors 
(el comerç), els canalons, i d’altres impostos 
menys importants… A nivell general, a 

Europa i a Catalunya tots aquests impostos 
se van anar unificant dins d’un únic impost, 
l ’IBI. La ciutat va créixer i l ’impost va 
créixer en consonància.

Però a les ordenances per al proper 2020, 
trobarem un nou impost per reposició del 
clavegueram. Com veieu, al 2020, l ’impost 

continua dins l ’IBI, i ara pagarem segons el 
consum d’aigua pel clavegueram. O sigui que 
pagarem dues vegades pel mateix concepte, 
pagarem dues vegades pel clavegueram. Si 
ara l ’ajuntament recaptarà 250.000€ més 
de les butxaques dels ampostins per al cla-
vegueram, en que gastarà aquells 250.000€ 
inclosos dins de l ’IBI i que s’haurien d’utilit-
zar en teoria, pel clavegueram? Ho veurem 
als pressupostos, però com han demostrat serà 
per alguna cosa poc productiva i que impulsi 
poc la ciutat. Estarem atents.

I si, no ens vàrem equivocar, ja que a 
l’any següent es van pujar encara més els 
impostos, amb una pujada espectacular de 
l’IBI, però no avancem aconteixements. 

Per acabar un repàs a allò que dè-
iem sobre els pressupostos de 2020:  

INVERSIÓ I MANTENIMENT 
INSUFICIENT, i com anem repetim 
encara es vigent.

Per tenir una ciutat com cal s’ha de crear 
una base sòlida. Una ciutat és com una per-
sona. Té unes necessitats bàsiques (menjar, 
beure, respirar), seguretat (feina, família, 
salut, propietat privada), pertinença 
(amistat), reconeixement i autorealització. 
Estes necessitats normalment es representen 
en una piràmide, la piràmide de Maslow. 
Una ciutat ha de fer el mateix, primer ha 
de tenir totes les necessitats bàsiques cobertes 
(enllumenat, pavimentació, cementiri, 
recollida de residus....). Un cop això està 
cobert, i en estat impecable, podem anar a 
parcs públics, espais públics, tractaments de 
residus,... A partir de que tot això funciona, 
ja podem tenir instal·lacions esportives de 
primera, serveis socials de referència,... I 
quan tot això està cobert ja podem fer circo. 
Lo dolent de tota la política d’ERC es que 
està piràmide la té invertida. I fent circo 
són los millors. Però, potser no és lo necessari 
per tenir una ciutat endreçada i com cal 

AL DARRER PLE DE L’AJUN-
TAMENT, el grup municipal del 
PSC vam presentar la moció per la 
implantació dels Estudis Universitaris 
de Medicina a les Terres de l’Ebre, 
donat que la necessitat d’assistència 
sanitària per part de la societat és 
més que evident, tenim una societat 
envellida què reclama més assistència 
sanitària a la qual hem de garantir els 
millors estàndards de qualitat davant 
l’existència d’una urgent i més que 
palpable mancança de metges a les 
Terres de l’Ebre.

ÉS UN FET QUE A LES TER
RES DE L’EBRE EN ELS DAR
RERS ANYS H EM P ERD U T 
PERSONAL SANITARI, serveis 
i especialistes (otorrinolaringologia, 
dermatologia, urologia i digestologia); 
els metges i metgesses de família estan 
sobresaturats i ara des de fa un temps 
cal afegir el problema de falta de pe-
diatres al nostre territori. 

DAVANT D’AQUESTA SITU
ACIÓ I DE L’AGREUJAMENT 
QUE AQUEST FET SUPOSA 
PER A LA SALUT DELS CIU
TADANS I CIUTADANES DE 
TERRES DE L’EBRE, s’afegeix 

la seva mala distribució en el nostre 
sistema de salut, la coneguda evolu-
ció demogràfica dels professionals 
existents, per no parlar dels canvis 
epidemiològics, els canvis en la manera 
d’emmalaltir i les necessitats, per tant, 
dels pacients. Les institucions públi-
ques, els ajuntaments del territori no 
ens podem resignar ni quedar-nos de 
braços plegats. Es fa necessari reclamar 
la presència d’aquests especialistes 
com un dret irrenunciable aconseguit 
i construït entre tots, implantat a la 
nostra societat sense marxa enrere.

 HEM ARRIBAT A UNS LÍ
MITS INSOSPITABLES fins fa 
poc, fins al punt, que hi ha llargues 
llistes d’espera que en alguns casos 
poden arribar fins als nou mesos, o en 
algunes especialitats, fins a més d’un 
any. Aquesta manca d’especialistes, 
entre altres motius, és degut al fet 
que els pocs professionals que hi ha 
acabin retornant a la seua terra per 
falta d’incentius que els motivin i que 
d’altres no vinguin perquè no veuen 
una estabilitat professional i un futur 
professional atractiu. 

AQUESTS MATEIXOS PRO
FESSIONALS SÓN ELS QUE 
ENS RECLAMEN COM UNA DE 
LES POSSIBLES SOLUCIONS, 
que hi hagi estudis universitaris de 

medicina a les Terres de l’Ebre, ja que 
disposem al territori del Campus de 
la Universitat Rovira i Virgili. Des de 
fa anys, l’interès del PSC és més que 
evident. El juliol del 2018 ja ho vam 
proposar, concretament el 26 juliol en 
una reunió amb el aleshores director 
del Campus de la URV, Jordi Sardà. 
Així mateix, vam traslladar aquesta 
proposta el 27 de desembre, del mateix 
any, al Delegat del Govern de la Ge-
neralitat en el sentit què la Generalitat 
s’impliqués per fer efectiva la proposta. 

EL 5 DE MAIG DEL 2021 EL 
DIRECTOR DEL CAMPUS VA 
MANIFESTAR QUE S’ESTAVA 
TREBALLANT PER IMPLAN
TAR ELS ESTUDIS DE MEDICI
NA A LES TERRES DE L’EBRE i 
que per a fer-ho efectiu calien recursos 
addicionals perquè la Universitat tenia 
el capítol de personal col·lapsat, així 
com altres aspectes per solucionar. Per 
aquest motiu, i donat que no s’acaba 
d’accelerar aquest procés, és que recla-
men la implicació  de les institucions 
del territori per reclamar al govern de 
la Generalitat  la màxima celeritat i 
fer-ho efectiu.

CAL APUNTAR, COM A UN 
ELEMENT SUBSTANCIAL I 
QUALITATIU, què la línia assis-
tencial de L’HVC ha experimentat 

un fort creixement els últims temps 
pel que fa a l’activitat docent què ja 
disposa d’acords amb la URV i està 
acreditat per a la formació de postgrau 
en especialitats i també en infermeria. 
Donada aquesta experiència i la llarga 
trajectòria que té L´HVC en estudis re-
lacionats en la medicina conjuntament 
amb la URV, i que disposa de l’acredi-
tació necessària per a  la docència i la 
investigació, és una gran oportunitat 
pel territori instaurar els estudis de 
medicina al Campus Terres de l’Ebre 
que multiplicaria l’especialització do-
cent dels facultatius que en l’actualitat 
participen en la formació acadèmica, i 
propiciaria que nous professionals es 
quedin al territori en veure un futur 
professional millor. 

AIXÍ MATEIX, DEMANEM 
TAMBÉ que l’Ajuntament s’impliqui 
directament, perquè l’Hospital Comar-
cal d’Amposta assoleixi l’acreditació 
necessària per establir col·laboracions 
en la Universitat Rovira i Virgili per 
tal que especialitats mèdiques també 
es puguin impartir a Amposta.

I ÉS PER TOTS AQUESTS 
MOTIUS QUE VAM DEMANAR 
A L’AJUNTAMENT d’Amposta que 
demani al Govern de la Generalitat la 
instauració dels Estudis de Medicina 
a les Terres de l’Ebre 
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Esports

Fins a 920 esportistes, 210 més 
que el 2021, van visitar durant el 
2022 Amposta per participar en 

algunes de les concentracions o estades 
esportives que van realitzar-se al Centre 
de Tecnificació Esportiva de les Terres 
de l’Ebre i que van generar uns ingressos 
de més de 257.000 euros, una xifra “de 
rècord” quant a l’activitat del Centre de 
Tecnificació, en paraules de l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs. Juntament 
amb la regidora de Promoció i Turisme 
Esportiu, Iris Castell i Cid, i el director 
del Centre de Tecnificació Esportiva de 
les Terres de l’Ebre, Ignasi Fàbregues, 
van fer balanç del volum d’activitat del 
centre, de referència al conjunt de les 
Terres de l’Ebre i Camp de Tarragona. 
“Els 257.000 euros de facturació del 
2022 representen un 57% més que la 
facturació registrada el 2015, quan era 
de 164.000 euros”, assenyalava Tomàs, 
qui es mostrava satisfet del creixement 
sostingut dels últims set anys.

A més de les estades esportives, 
durant el curs escolar, 70 esportistes 
dels cinc programes tecnificats (hand-
bol femení, rem, atletisme, natació i 
esgrima) segueixen la seva formació i 
entrenaments a Amposta, uns progra-
mes que es gestionen conjuntament 
amb les federacions esportives, el 
Consell Català de l’Esport i el Consejo 
Superior de Deportes. També hi hagut 
22 interns residents, estudiants de 
l’ITEC, EUSES, Escola d’Art i Escola 
de Capacitació Agrària.

La regidora de Promoció i Turisme 
Esportiu destaca que durant el 2022 van 
fer-se concentracions de dotze esports 
diferents (triatló, trial running, esgrima, 
rem, pentatló, hoquei, bàsquet, futbol, 
natació, handbol, futbol sala, atletisme, 

etc.) de 23 nacionalitats diferents (Ar-
gentina, Bèlgica, Xipre, Xina, Georgia, 
Japó, Korea, Polònia, Serbia, USA, 
Veneçuela, Finlàndia, Estonia, Cana-
dà, Brasil, Suècia, Grècia, Alemanya, 
França, Suïssa, Catalunya, Espanya, 
Xile). “Però més enllà de les xifres, 
de la quantitat, posem l’èmfasi també 
amb la qualitat dels i les esportistes que 
participen a les concentracions”, afegia 
Castell, “perquè entre ells hi ha olímpics, 
campions mundials i europeus en les 
diferents modalitats”. “I també cal tenir 
en compte l’activitat que esportistes 
ampostins de referència internacional 
porten a Amposta, com per exemple, 
l’entrenador de futbol Josep Gombau, 
que porta estades amb els seus espor-
tistes o Torneig ITE-David Villa, o 
el jugador de hoquei Xavi Costa, que 
també confia Amposta per fer el seu 
campus”, explicava Castell.

Quant a la previsió per al 2023, el 
director de CTETE destacava que ja hi 

ha tancades més de 15 concentracions 
de diferents modalitats (rem, hoquei, 
basquet, futbol sala, esgrima, triatló, 
etc.) “Sembla ser que serà un any amb 
més activitat i es preveu mantenir o in-
clús superar la facturació del 2022”, deia. 
De fet, l’equip nacional de Bèlgica de 
rem ja ha realitzat dues estades i al febrer 
realitzaran la tercera. I a finals de gener, 
la concentració internacional d’esgrima 

acollirà a mes de 80  tiradores (de 14 
nacionalitats diferents) preparant la 
copa del Món Ciutat de Barcelona. 
A més cal destacar també que durant 
aquest dies (del 20 al 30 de gener) es 
celebra una concentració internacional 
de pentatló modern amb la presencia de 
4 equips nacionals (Alemanya, Letònia, 
República Txeca, Estat espanyol i una 
representat d’Uzbekistán) 

El Centre de Tecnificació tanca el 2022 
amb més de 257.000 euros de facturació
ESPORTS > Durant l’any passat fins a 920 esportistes van participar en concentracions de 12 
esports diferents
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La Gala de l’Esport de les Terres de 
l’Ebre 2022 premia l’esport ebrenc
RECONEIXEMENTS > La Gala va celebrar-se al Casal Cívic Ruiz Salgado i van reconèixer al Club 
Gimnàstica Rítmica d’Amposta, el CE l’Àngel-APASA i ), David Picot Martí

Esports

Dijous 15 de desembre es va 
celebrar al Casal Cívic Ruiz 
Salgado d’Amposta la Gala de 

l’Esport de les Terres de l’Ebre 2022, 
amb l’assistència del delegat del Govern 
a les Terres de l’Ebre, Albert Salvadó 
Fernández; l’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomás Roiget, la directora dels Serveis 
Territorials d’Administració Local, 
Pilar Caballé Tudó, i el representant 
territorial de l’Esport a les Terres de 
l’Ebre, Joan Barberà Carceller, entre 
altres representants institucionals i del 
món esportiu ebrenc i català.

En el transcurs de la Gala es van lliurar 
54 premis. Va tenir un reconeixement els 
clubs ebrencs que celebren el seu 100è 
aniversari, CD Horta de Sant Joan, CE 
Benissanet i CF Gandesa; 75è aniversari, 
CE Pinell; 50è aniversari, MotoClub 
Ulldecona, CF l’Ampolla, Societat de 
Caçadors la Cala de l’Ametlla de Mar, 
Societat de Caçadors Ports Algars de 
Caseres, Societat de Caçadors Pi Verd 
de Benifallet, Societat de Caçadors 
Massaluquense de la Pobla de Massaluca, 

Societat de Caçadors la Caçadora de 
l’Ebre de Móra d’Ebre, Societat de 
Caçadors La Pinellense de Pinell de Brai 
i la Societat de Caçadors Sant Anton de 
Garcia; i 25è aniversari, Club Atletisme 
Ascó Ribera d’Ebre (Ascó), Club 
Esportiu Physiko’s Gim de Móra d’Ebre, 
Club Gimnàstica Rítmica d’Amposta, 
Associació de pesca Esportiva Lo Fangar 
de Deltebre i el Club de Tir Plat Pla de 
l’Ovella, d’Ascó.

Com a novetat d’aquesta edició 
es van incorporar noves categories, 
com el Premi educació i valors de 
l’esport, que vol posar en relleu accions, 
tasques benèfiques, de joc net i/o la 
feina d’esportistes, centres educatius, 
entitats, etc., que hagin destacat pel 
seu treball envers l’educació esportiva i 
de base pel seu valor ètic o moral. Els 
guardonats han estat Ferran Navarro 
Estorach (Camarles), del CE Slalom i 
Boccia TE; l’UD Jesús i Maria femení 
(Deltebre) i el CE l’Àngel-APASA 
d’Amposta. També es va crear el Premi 
menció especial. Aquesta temporada 

els guardonats van ser Adam Raga 
Sans (trial-Ulldecona), David Picot 
Martí (natació-Amposta), Ferran de 
Torres Burgos (atletisme-Tortosa) i 
Andrea Silva Pasqual (patinatge artístic-
l’Aldea). En una altra novetat d’aquesta 
edició, es van reconeixer el/la millor 
esportista/club en edat escolar de les 
quatre comarques ebrenques. També s’ha 
distingit el/la millor esportista federat 
de les quatre comarques ebrenques: pel 
Baix Ebre, Ferran de Torres Burgos 
(atletisme-Tortosa); Montsià, Adam 
Raga Sans (trial-Ulldecona); Terra Alta, 

Adam Maijó Frigola (atletisme-Batea); i 
Ribera d’Ebre, Sònia Franquet Calvente 
(tir olímpic-Ascó).

Per finalitzar l’acte, tal com s’ha anat 
realitzant durant totes les edicions, s’ha 
fet un reconeixement a la trajectòria 
de 3 forjadors/es de l’esport, persones 
que s’han distingit per una aportació 
llarga i continuada al món esportiu 
de les comarques ebrenques. Ramón 
Serra Giralt, d’Ascó; Enric Gurrera 
Descàrrega, de Móra d’Ebre; i Glòria 
Cid Espuny, de Santa Bàrbara, han estat 
les persones homenatjades 

El CBE Amposta Quick Dance 
va estar present el 14 de gener al 
Campionat d´Espanya dels 10 

balls celebrat a Cartagena (Múrcia). Les 
parelles que van participar en la modalitat 
dels 10 balls van ser Anel Fumador i Roger 
Bertomeu, proclamats subcampions 
d’Espanya en la categoria de Juvenil II; 
Laia Talarn i Guillem Bertomeu, finalistes 
d’Espanya en la categoria de Youth i 
Manel Bel i Ivett Talarn, en 21a posició 
en la categoria de Junior II. 

En la modalitat de Single va participar 
Paula Solà, que es va proclamar Campiona 
d’Espanya en la modalitat de Balls 
Standard, i subcampiona d’Espanya en 
la modalitat de Balls Llatins. Aquesta és 
una gran gesta, ja que és la primera vegada 
que la federació espanyola ha atorgat 

aquest  títol després d´haver promocionat 
des de l´any 2017 aquesta disciplina per 
a les noies que no tenien la possibilitat 
de poder practicar els balls esportius en 
parella, actualment la modalitat “single” 
està agafant molta rellevància, i “és un 
orgull per al nostre club tenir aquesta 
representant que és l´admiració de tots 
al veure com s’expressa dins la pista de 
ball, Paula a més va aconseguir la primera 
posició en la Copa Promoció Standard 
i també en la Copa Promoció Llatins”, 
destaquen des del Club. 

Aquest campionat  d´Espanya és el 
tercer de la temporada, primer es va 
celebrar al març el de la modalitat de Balls 
Standards,  a continuació, al juny el de  la 
modalitat de llatins i per últim ha estat 
per a les dues modalitats conjuntes. Els 

esportistes ampostins han estat presents 
en tots ells ja que practiquen totes les 
disciplines, destacant que aquesta última 
prova necessiten una molt bona preparació 
ja que es tracta d´una jornada intensiva de 

competicions, per això volem agrair també 
la tasca dels seus entrenadors Agustí Ferré 
i Irene Martí, que han estat al costat dels 
nostres esportistes donant-los-hi tot el 
seu suport 

BALL > Anel Fumador i Roger Bertomeu, subcampions d’Espanya i Paula Solà, campiona 
d’Espanya en balls estàndards

El Quick Dance participa al Campionat d’Espanya 
dels 10 balls
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